
ضرورت تبدیل اهدای پلاکت به یک فرهنگ
سخنگوی سازمان انتقال خون خبرداد:

سخنگوی سازمان انتقال خون گفت: مردم ما به خوبی 
با فرهنگ اهدای خون آشــنا هستنداما اهدای پلاکت 
همانند اهدای خون باید به عنوان یک فرهنگ پذیرفته 
شود، بیشــترین مصرف پلاکت در بیماران سرطانی و 
بیماری های خونریزی دهنده ارثی است. بشیر حاجی 
بیگی در گفــت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: بیشــترین 
مصرف پلاکــت در بیماران ســرطانی و بیماری های 
خونریزی دهنده ارثی است می تواند نجات دهنده جان 
این بیماران باشد و یا اینکه در ارتقای زندگی آنها نقش 
موثری داشته باشــد. وی ادامه داد: مردم ما به خوبی با 
فرهنگ اهدای خون آشنا هستند و با مشارکت در این 
اقدام انسان دوستانه همواره نجات دهنده جان بیماران 

و یاری گر سازمان انتقال خون هستند.
وی تاکید کرد: اما اهدای پلاکت خیلی در نزد هموطنان 
شناخته شده نیست و بیشتر آنها برای اهدی خون کامل 
به مراکز اهدای خون مراجعه می کنند، در صورتی که 
اهدای پلاکت با توجه به عمر کوتاه آن که حدود ۳ تا ۵ 
روز است و ازسویی دیگر هم نیاز مبرم بیماران، بر اهمیت 
اهدای پالاکت می افزاید و نیاز است که اهدای پلاکت هم 

مانند اهدای خون فرهنگ سازی شود.
سخنگوی ســازمان انتقال خون گفت: در حال حاضر 
در بعضی از کلانشهرهای کشور با پلاکت های اهدایی 
استحصال شده از خون کامل جوابگوی نیاز بیمارستانی 
و مراکز خون و آنکولوژی نیستند و باید قسمتی از این 
نیازها به پلاکت استفاده از روش تهیه پلاکت به روش 
پلاکت فرزیس تهیه و انجام شود. وی باتاکید براینکه باید 
اهدای پلاکت نیز همانند اهدای خون کامل به عنوان 
یک فرهنگ پذیرفته شود، تصریح کرد: در حال حاضر 

در ۳۱ استان کشور در اداره کل های انتقال خون سراسر 
کشور تهیه پلاکت به روش پلاکت فرزیس و سنگل دونر 
انجام می شود. حاجی بیگی یادآوری کرد: اکنون نزدیک 
به یک میلیون واحد پلاکت اهدایی در کشور به مراکز 
درمانی و بیمارستانی توزیع می شود و بیشترین مصرف 
پلاکت در بیماران ســرطانی و بیماری های خونریزی 

دهنده ارثی است.
پلاکت خون یکی از انواع سلول های خونی است که در 
مغز استخوان ساخته می شود. این اجزای کروی شکل 
کوچک در انعقاد خــون و جلوگیری از خونریزی نقش 
بسیار مهمی دارند. با توجه به اینکه عمر مفید پلاکت در 

دمای محیط و درون کیسه های خون ۳ تا ۵ روز است، 
برخی بیماران که امکان ساخت این سلول را ندارند، نیاز 

به تزریق مکرر پلاکت دارند تا دچار خونریزی نشوند.
بیماران مبتلا به سرطان خون، کم خونی ناشی از نقص 
عملکرد مغز استخوان، بیمارانی که پیوند مغز استخوان 
انجام داده یا تحت درمان بــا داروهای تضعیف کننده 
سیستم ایمنی هســتند، بیماران شــیمی درمانی یا 
رادیوتراپی، افرادی که بیماریهای خونریزی دهنده یا 
اختلالات انعقادی دارند، بیمارانی که به پلاکت خون 
کامل پاسخ نمی دهند یا دارای مقاومت پلاکتی هستند 
و بیمارانی که اعمال جراحی بزرگ مانند عمل جراحی 

قلب باز دارند شــامل موارد مصــرف پلاکت فرزیس 
هســتند. از زمان شــروع تا پایان فرایند حدود از یک 
ساعت تا یک ساعت و ۳۰ دقیقه طول می کشد که البته 
طولانی تر از اهدای خون است، کسی که برای اولین بار 
برای پلاکت فرزیس مراجعه کرده یا از آخرین اهدای 
وی بیش از ۴ هفته گذشته باشد، لازم است قبل از اهدا، 

آزمایش های لازم را انجام دهد.
در طول پلاکت فرزیس، خون توسط یک ست استریل 
یک بار مصــرف، از بازوی شــما وارد دســتگاه تمام 
اتوماتیکی که جدا کننده ترکیبات خون اســت. درون 
این ست، پلاکت ها جدا شده و سایر ترکیبات خون به 
بدن شما بازگردانده می شود؛ طی این فرآیند یک ماده 
ضد انعقاد به خون اضافه می شــود تا مانع لخته شدن 
خون شود. بدن انسان به سرعت پلاکت ها را جایگزین 
می کند؛ پس هر ۴۸ ســاعت )دو روز( یک بار می توان 
پلاکت اهدا کرد، به شرطی که بیشتر از ۲ بار در هفته و 

۲۴ بار در یک سال نشود.
کسی که شرایط اهدا خون کامل داشته باشد، از لحاظ 
سلامتی در صحت کامل باشــد، حداقل ۱۸ سال تمام 
و وزن بالای ۵۰ کیلو گرم داشته باشد، از اهدای خون 
کامل قبلی حداقل ۸ هفته گذشــته باشد، آسپرین و 
داروهای شبیه آسپرین از ۷۲ ساعت قبل مصرف نکرده 
باشد، در صورت مصرف هر دارویی مشابه آسپرین نیز 
با پزشک اهدا مشورت شود. زیرا بعضی از داروهای ضد 
انعقادی اثر طولانی داشته و مصرف آن یک یا دو هفته 
قبل از اهدای پلاکت باید متوقف گردد، اهدا کننده باید 
حداقل یک ســاعت قبل از اهدای پلاکت غذای کامل 

خورده باشد.

 معاون بهداشت 
دانشگاه علوم پزشکی ایران هشدار داد:

 هر وعده قلیان
 معادل ۱۰۰ نخ سیگار

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی ایران ضمن 
تشریح شایع ترین بیماری های مرتبط با دخانیات، 
اجرای کامل قوانین مبارزه با دخانیات را خواستار 
شد و گفت: افزایش مالیات بر دخانیات به صورت 
مستقیم و غیرمســتقیم بر کاهش مصرف مؤثر 
است. دکتر ســید محمد طباطبایی با اشاره به 
اینکه ذغال قلیان دارای منوکســیدکربن است 
و خطرات مصــرف آن را افزایش می دهد، گفت: 
ســوخت ذغالی حاوی آهن، منوکسیدکربن و 
مواد شیمیایی است که سرطان زا هستند. درجه 
حرارت و دود ناشی از سیگار حدود ۶۰۰ درجه 
و در قلیان بسیار بالاتر اســت و ذغال های نیمه 
سوخته گاز منوکســیدکربن را مستقیم به ریه 
منتقل می کنند. وی افــزود: در مصرف قلیان، 
مکش ریوی است و باید ریه ها را پر کرد؛ در حالی 
که در کشیدن سیگار مکش دهانی است و دود آن 
قورت داده می شود بنابراین؛ دود قلیان تا انتهای 

ریه نفوذ می کند.
وی با تاکید بر اینکه مصرف دخانیات مهم ترین 
عامل مرگ های قابل پیشــگیری است، اظهار 
کرد: دود تنباکو و ســیگار حاوی بیش از ۴ هزار 
ماده شیمیایی است و بیش از ۴۰ نوع از آنها مواد 
محرک یا سمی و سرطان زا دارند. قلیان نیز ۴۰۰ 
ماده سمی و سرطان زا دارد. از طرفی تنباکوهای 
میوه ای علاوه بر این ۴۰۰ نــوع، مواد مضرتری 
نیز دارند که از پوســت میوه تخمیر شده با مواد 
افزودنی تهیه می شود؛ به شــکلی که هر وعده 

قلیان معادل ۵۰ تا ۱۰۰ نخ سیگار است.
او با اشاره به اینکه استعمال دخانیات شایع ترین 
عامل قابل پیشگیری مرگ و ناتوانی است، ادامه 
داد: تعداد زیادی از زیان های بهداشــتی شامل 
بیماری های تنفسی، زخم های گوارشی و عوارض 
حاملگی نیز قابل اســتناد به استعمال دخانیات 

هستند.
طباطبایــی تاکید کــرد: از میان شــایع ترین 
بیماری هایی که با استعمال دخانیات در ارتباط 
هســتند می توان به ســرطان ها، بیماری های 
آترواســکروتیک قلبی _ عروقــی، بیماری های 
انسدادی مزمن ریه، حملات مغزی، بیماری های 
گوارشی و پوستی اشاره کرد. همچنین مصرف 
دخانیات در زنان خطر ناباروری، یائسگی زودرس، 
ســرطان دهانه رحم، پوکی اســتخوان، زایمان 
زودرس و سقط جنین و در مردان ناباوری مردان 
را به همراه دارد.                      منبع: ایسنا
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اجرای قانون الحاق ایران به کنوانسیون  
حراست از میراث ناملموس

 روضه خانگی
 سیدالشهدا )ع( ثبت ملی شد

نسل فردا / گروه  ایران 
news@ naslefarda.net 

همزمان با نخســتین روز محرم، »روضه خانگی 
حضرت اباعبدالله الحسین )ع(« در فهرست ملی 
میراث فرهنگی ناملموس ثبت شــد. همزمان با 
آغاز محرم الحرام ۱۴۴۵ هجری قمری، موضوع 
میراث فرهنگی ناملموس »روضه خانگی حضرت 
اباعبدالله الحسین )ع(« با گستره ملی در فهرست 

ملی میراث فرهنگی ناملموس ثبت شد.
در توضیح ثبت این میراث که به امضای مصطفی 
پورعلی، مدیرکل ثبت و حریم آثار، حفظ و احیاء 
میراث معنوی و طبیعی و علی دارابی، قائم مقام 
وزیر و معاون میراث فرهنگی کشــور رســیده، 
آمده اســت: »در اجرای مواد ۱۱ و ۱۲ از قانون 
الحاق جمهوری اســلامی ایران به کنوانسیون 
حراست از میراث فرهنگی ناملموس مصوب سال 
۱۳۸۴ مجلس شورای اسلامی و آیین نامه اجرایی 
آن مصوب ســال ۱۳۸۷ هیئت محترم وزیران 
و همچنین در راســتای اجــرای وظایف وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، به 
موجب ماده ۳ قانون اساســنامه سازمان میراث 
فرهنگی کشــور مصوب ســال ۱۳۶۷ مجلس 
شورای اسلامی و آیین نامه مشارکت در پاسداری 
از میراث فرهنگی ناملموس شــهرها و روستاها 
مصــوب ســال ۱۴۰۰ هیئت محتــرم وزیران، 
موضوع میراث فرهنگی ناملموس »روضه خانگی 
حضرت اباعبدالله الحسین )ع(« با گستره موضوع 
فرهنگی ناملموس ملی به شماره ۲۸۵۱ در تاریخ 
۱۴۰۲/۰۴/۲۸ )برابر با اول محرم ۱۴۴۵ ه.ق( در 
فهرست ملی میراث فرهنگی ناملموس ثبت شد.«

خبر روز

نماینده مردم چابهار، نیکشهر، کنارک و قصرقند در مجلس:

مجلس با هر گونه روش صید مخرب مخالف است
نسل فردا / گروه پارلمانی

news@ naslefarda.net 

 نماینده مردم چابهار، نیکشهر، کنارک و قصرقند در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه صید ترال صنعتی بر تنوع زیستی خلیج 
فارس و دریای عمان تأثیر گذاشته اســت، گفت: هنوز گروه هایی 
اصرار دارند صید ترال صنعتی به مناطق جنوبی کشــور بازگردد و 

تلاش های گســترده ای هم برای این مهم دارند و پیشنهاد این نوع 
صید را برای فانوس ماهیان ارائه داده اند، اما مجلس با هر گونه روش 

صید مخرب مخالف است.
معین الدین سعیدی با اشاره به بحران های اقتصادی و اجتماعی که 
صید ترال صنعتی در سواحل جنوبی کشور ایجاد کرده بود، گفت: 
در سال ۱۳99 با توجه به شــکایت هایی که جامعه صیادی مبنی 

بر شخم زنی دریا به واســطه صید ترال صنعتی داشتند و با ورود و 
پیگیری های دکتر قالیباف رئیس مجلس و فراکسیون محیط زیست 
که منجر به توافقی میان قوه مقننه و جهاد کشاورزی شد تا به مدت 
دوسال صید ترال صنعتی که خسارات متعددی برای منابع آبزیان 
در جنوب کشور وارد کرده بود را متوقف کنند که این توقف از آذر ماه 

همان سال کلید خورد.
نماینده مردم چابهار، نیکشهر، کنارک و قصرقند در مجلس شورای 
اسلامی افزود: در حال حاضر با گذشت نزدیک به دو سال از توقف 
صید مخرب ترال صنعتــی انتظار توقف دائمــی آن را داریم، گویا 

لابی های بسیار گسترده ای در این راستا وجود دارد متاسفانه شراکت 
شرکت های چینی قبل از اینکه این تعلیق رخ دهد، ثابت شده بود.

سعیدی با اشاره به کشــتی های گروه فردوس که مبادرت به صید 
ماهیان کف روب می کنند، یادآور شــد: امیــدوارم عزم ملی برای 
اجرایی شدن دســتورالعمل اســتاندارد صید در آب های عمیق با 
هدف حفظ سرمایه در صنعت شیلات باشد، در نظر داشته باشیم 
فراکسیون محیط زیســت مجلس تمام قد برای ممنوعیت صید 
مخرب ترال صنعتی ایستاده است و سعی می کنیم تعلیق دو ساله 

این روش مخرب صید، تبدیل به یک توقف کامل شود.




